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SUMMARY  

This study was carried out at a private farm at Wadi El Natroun-El Alamein Road, Behaira 

Governorate, Egypt on one calcareous soil of Egypt to study the effect of elemental sulphur(S) 

applications as soil amendment on some soil chemical properties and the contents of available nutrients 

especially the content of available Mg as well as this soil productivity of faba bean (Vecia faba Giza 716) 

plant and its content of some nutrients. The used elemental sulphur (S) in this study was obtained from 

El-Help Company, Egypt, which contains 99% purity S and has a pH (1:5 suspension) of 6.42. In 

addition, the used magnesium (Mg) was used in the form of acetate MgOAC Mg (CH3COO)2, containing 

16,9 % Mg. 

To achieve the aims of this study, a pot experiment was done on one calcareous soil during the 

growing winter season of 2020/2021 on faba bean plants as a test plant. The studied treatments were 16 

treatments, as individual and combined applications of S and Mg. Elemental S was added at a rate of 0, 

150, 300, and 450 mg S/kg soil, while Mg application rates were 0, 20, 40, and 60 mg Mg/kg soil in Mg 

acetate from. At the harvest stage, the plants were harvested, the seeds were separated from the Straw and 

weighed to obtain the yields of both seeds and Straw as well as the biological yields. Both seeds and 

Straw contents (% and mg/pot) of N, P, K, Mg, and S were determined. 

After harvesting, a soil sample was taken from each pot, prepared for some chemical analysis 

(chemical properties and the content of available N, P, K, Mg, and S). The obtained data may be 

summarized in the following points.  
 

I. Chemical soil properties   

a. Soil pH. 

Calcareous soil pH appeared highly affected by S applications compared with that resulting from Mg 

application. In general, both S and Mg applications resulted in a decrease in soil pH. Therefore, all RCS 

and RCMg values of soil pH concerning added S and Mg were negative. Under the studied treatments, pH 

values ranged between 8.65 in the soil untreated by S or Mg (control) to 7.85 in the soil treated by 450 

and 60 mg kg-1 of S and Mg with RCS and RCMg of -7.647 and -1.009, respectively.  

b. Soil EC   

There are slight decreases in calcareous soil EC as a result of added S and or Mg. Therefore, all RCS 

and RCMg values were negative and low. Under the studied treatments, EC values ranged between 3.62 
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dSm-1 in the soil untreated by S or Mg (control) to 3.28 dS m-1 in the soil treated by 450 and 60 mg kg-1 of 

S and Mg with RCS and RCMg of -2.09 and -2.38 % respectively. 

c. Organic matter content (OM). 

Increasing rates of added S and Mg alone and in combination increased the soil content of OM, 

especially in the combined applications. Therefore, with all S and Mg applications, RC values of soil OM 

content were positive. An increase in the soil Sulphur applications resulted in a greater increase in the soil 

content of OM than that found with Mg treatments. 

d. Calcium carbonate (CaCO3) 

Increasing the rate of added S and Mg individually or in combination resulted in a decrease of CaCO3 

content (%) in the calcareous soil. Therefore, RC (%) values of these contents concerning the studied 

treatments were negative and decreased with the increasing rate of added S and Mg. 

Elemental S application reduced the soil content of CaCO3 at higher rates than associated Mg 

applications, as cleared from RCS and RCMg values.      

 

II. Soil content of available nutrients 

a - Available nitrogen (N) 

The soil content (mg kg-1) of available N has a narrow range, where this content ranged between 23.3 

and 26.25 mg kg-1. This content was increased with the addition of S and Mg individually and together. 

With zero S application, calcareous soil content of available N was increased from 23.50 to 24.25 mg 

kg-1 with the increase of added Mg from 20 to 60 mg kg-1. In the soil untreated with Mg, available N 

content was increased from 23.45 to 24.15 mg kg-1 with the increase of added S from 150 to 450 mg kg-1. 

b - Available phosphorus (P) 

Under experimental conditions, the soil content of available P ranged between 3.33 and 4.73 mg kg-1. 

Without S applications, the content of available P in the calcareous soil was increased from 3.40 to 3.92 

mg kg-1 as a result of an increase in added Mg from 20 to 60 mg kg-1.  

At the same time, an increase of added S from 150 to 450 mg kg-1 without Mg applications resulted in 

an increase of available P from 3.37 to 3.65 mg kg-1. 

c. Available potassium (K) 

Under experimental conditions, the soil content of available K was highly affected by the studied 

treatments, where this content ranged between 170.7 and 231.3 mg kg-1.  

As is clear from the calculated RC values. The soil content of available K affected by S application 

was higher than that associated with Mg applications.  

d. Available sulphur (S) 

There is a low effect of added Mg on the calcareous soil content of available S, while this effect was 

greater as a result of S applications than that resulting from Mg applications. With zero S applications, the 

soil content of available S increased from 6.23 to 6.50 mg kg-1 as a result of increasing added Mg from 20 

to 60 mg kg-1. As well as this content in calcareous soil fertilized by 60 mg kg-1 Mg was increased from 

30.30 to 81.13 mg kg-1 with the increase of added S from 150 to 450 mg kg-1. 
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e. Soluble and available magnesium (Mg) 

There is a clear effect of S and Mg applications on the content of soluble and available Mg in the 

calcareous soil, where the highest effect was found in the soil treated by S and Mg together, especially at 

their high application rates. 

Calcareous soil content of soluble Mg in relation to the studied treatments ranged between 2.33 and 

24.5 mg kg-1, and this range for the content of available Mg was between 9.11 and 70.78 mgkg-1 in the 

untreated soil and in the treated by high application rates of S and Mg. 

The increase percent in calcareous soil content of both soluble and available Mg as a result of S and 

Mg applications may be cleared from their RC values affected by the experimental applications. 

 

III- Effect of S and Mg applications on faba bean plants 

a. Straw and seeds yield 

There are a significant effect of added S and Mg on straw, seeds and biological yields of faba bean 

plants under calcareous soil conditions. 

Under the experimental conditions, yields of straw, seed and biological ranged from 3.35, 6.13 and 

9.48 g pot-1 in the unfertilized soil by S or Mg to 5.73, 10.62 and 16.35 g pot-1for the plants grown on the 

soil fertilized by 450 and 60 mgkg-1 S and Mg, respectively. 

 The highest yields (g pot-1) of faba (straw, seeds, and biological) were found in the plants treated by 

the combined fertilization of S and Mg, especially at their high application rates. 

b. Biological index. 

Values of the biological index increased because of both S and Mg applications individually and in 

combination. Values of this index ranged between 0.58 and 0.367 in the unfertilized plants and plants 

fertilised by 450 mg kg-1 S and 60 mg kg-1 Mg. Increase of values of biological index in response to both 

S Mg applications means that the experimental treatments (S and Mg fertilization) resulted in a greater 

increase in the seed yield of faba bean plants compared with that found with the straw yield.  

 

IV- Effect of S and Mg applications on faba bean plants content of macro 
nutrients. 

a. Nitrogen (N) content. 

There is an increase effect of both S and Mg applications individually and in combination on N 

content and uptake (% and mg pot-1) in seeds and straw of faba bean plants. Therefore, all RCS and 

RCMg of N uptake by seeds and straw were positive with wide variations according to the added rate of S 

and Mg. 

With zero S application, seeds and straw have N concentration of 2.28 and 1.63% in the plants 

received 20 mgkg-1 Mg and increased to 3.15 and 2.05% in the plants fertilized by 60 mgkg-1 Mg, 

respectively. 

 Also, with zero S application N uptake by seeds and straw of faba bean plants was increased from 

150.48 and 58.68 mg pot-1 to 271.53 and 88.15 mg pot-1 as a resulted of increasing added Mg from 20 to 

60 mg pot-1. 

b. Protein content 

Seeds and straw of faba bean plants containing (%) of protein affected by S and/or Mg applications 

showed a significant increase. The lowest protein content was found in the plants unfertilized by S and 
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Mg, while the highest content was found in the plants fertilized by S and Mg together, especially at their 

high application rates. Therefore, all RCS and RCMg of faba bean protein content affected by S and Mg 

applications were positive. 

c. Phosphorus (P) content 

phosphorus concentration (%) in both seeds and straw of faba bean plants ranged between 1.25 and 

2.03% and between 0.78 and 1.58 %, respectively. Also, P uptake in the seeds ranged between 67.63 and 

215.59 mg pot-1 and was between 26.13 and 90.53 mg pot-1 in straw. With the same treatment of S and 

Mg, P concentration and its uptake by seeds were higher than those found with the straw. Therefore, all 

RCS and RCMg for P uptake were positive. With zero S applications increasing rate of added Mg from 

20 mg kg-1 to 60 mg kg-1 resulted in an increase of P concentrations in seeds and straw of faba bean plants 

from 1.29 and 0.82% to 1.72 and 1.20% and increased its uptake from 85.14 and 29.52 mg pot -1 to 148.26 

and 51.60 mg pot-1, respectively.  Also, with zero Mg application increasing added S from 150 to 450 

mgkg-1 resulted in an increase of P concentration in the seeds and straw of faba bean plants from 1.30 and 

0.80 % to 1.48 and 0.85% and the increases of P uptake was from 94.25 and 29.60 mg pot-1 to 126.84 and 

39.27 mg pot-1, respectively. 

d. Potassium (K) content 

Seeds and straw concentration of K affected by the experimental treatments where it’s ranging from 

1.78 and 1.15 % to 2.94 and 2.05 %, as well as their uptake, ranged from 109.11 and 38.53 mg pot-1 to 

312.23 and 117.47 mg pot-1, respectively. 

Also, with zero Mg application, K concentration in the seeds and straw was increased from 1.82 and 

1.18 % to 1.95 and 1.35 %, and its uptake was increased from 131.95 and 43.66 to 167.12 and 62.37 mg 

pot-1 as a result in the increase of added S from 150 to 450 mg kg-1, respectively. Therefore, all RCS and 

RCMg values of K uptake by faba bean plants because of S and Mg applications were positive. 

e. Magnesium (Mg) content 

 With the same treatment of S and/or Mg, seeds were characterized by a high content of Mg compared 

with that found in the straw. Magnesium concentration (%) in the seeds and straw of faba bean plants 

ranged from 0.52 and 0.33 % to 1.50 and 0.82%, while its uptake ranged from 31.88 and 11.06 mg pot -1 

to 159.30 and 46.99 mg pot-1, respectively. 

 With zero S applications increasing of added Mg from 20 to 60 mg kg-1 resulted in an increase of Mg 

concentration in the seeds and straw of faba bean plants under calcareous soil conditions from 0.60 and 

0.35 % to 0.90 and 0.36 %, while its uptake was increased from 39.6 and 12.60 mg pot-1 to 77.58 and 

15.48 mg pot-1, respectively. 

 As well as without Mg fertilization increasing of added S from 150 to 450 mg kg-1, resulted in an 

increase of Mg concentrations in the seeds and straw of faba bean plants from 0.54 and 0.33 % to 0.62 

and 0.42 % and its uptake was increased from 39.15 and 12.21 mg pot-1 to 53.13 and 19.40 mg pot-1, 

respectively. 

f. Sulphur (S)content 

Under this study conditions, all experimental treatments of S and Mg resulted in a significant 

increases of S content (% and mg pot-1) in the seeds and straw of faba bean plants. Therefore, S 

concentration in the seeds and straw was ranged from 0.81 and 0.50 % to 1.62 and 1.25 % with recorded 

S uptake ranged from 49.65 and 16.75 mg pot-1 to 172.04 and 71.63 mg pot-1, respectively.  

Also, with the same treatment of S and Mg fertilization, seeds' S content (% and mg pot-1) was higher 

than that in the straw. 
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 :الرسالة عنوان تأثير إضافة الكبريت على صلاحية المغنسيوم في الأرض الجيرية

 : الباحـث اسم ياسمين على عدوى عبده    

 :العلمية الدرجة الماجستير فى العلوم الزراعية

 : العلمى القسم علوم الأراضي

 14/5/2025 : الكلية مجلس موافقة تاريخ

 :الإشراف لجنة ، كلية الزراعة، جامعة المنوفيةكيمياء الأراضي  أستاذ  الحسيني عبدالغفار ابو حسين /د.أ

مركز البحوث  –معهد بحوث الاراضى والمياه والبيئة اء الاراضيأستاذ كيمي اويـــــــــمنال فتحي طنطأ.د/ 

 مصر -الزراعية

 

 ، كلية الزراعة، جامعة المنوفيةقسم علوم الاراضى أستاذ مساعد تغذية النبات   لاويــــــــــأحمد محمد البعد/ 
 

 الملخص العربي

محافظة البحيرة ،مصر على تربة جيرية لدراسةة العلمين، -أجريت هذه الدراسة في مزرعة خاصة بطريق وادى النطرون

لكبريت كمحسن للتربة علةى بعةا الاةوال الكيميا يةة للتربةة ومحتواهةا مةن العناصةر الغذا يةة الميسةرة تأثير إضافة عنصر ا

( ومحتةةواه مةةن بعةةا العناصةةر 716وخاصةةة محتةةوى الماونسةةيوم الميسةةر وكةةذلا إرتاجيةةة التربةةة لنبةةات الفةةول البلةةدي  جيةةزة 

 .غذا يةال

٪ من الكبريت وله 99تم الحصول على عنصر الكبريت المستادم في هذه الدراسة من شركة الهلب بمصر المحتوى على 

علةةى سةةيتات مغنيسةةيوم يحتةةوى ( فةةي شةةك  أMgوكةةذلا تةةم اسةةتادام المغنسةةيوم   6.42( 5: 1 فةةي معلةةق  درجةةة حموضةةه

16.9%Mg . 

لفةول البلةدي كنبةات علةى ربةات ا 2020/2021أصة  اثنةاء فصة  الءةتاء ولتحقيق أهداف هذه الدراسة تةم إجةراء تجربةة 

معاملة كتطبيقات فرديةه ومءةتركة للكبريةت مةم الماونسةيوم. أضةير الكبريةت العنصةري  16اختبار. كارت معاملات الدراسة 

ملجةةم  60. 40. 20. 0ملجةةم كبريةةت /كجةةم تربةةة، بينمةةا كارةةت معةةدلات إضةةافة الماونيسةةيوم  450. 300. 150. 0بمعةةدلات 

 مغنيسيوم /كجم تربة في صورة أسيتات المغنيسيوم.

في مرحلة الحصاد تةم حصةاد النباتةات وفصة  البةذور عةن القةا ووحرهةا للحصةول علةى محصةول البةذور والقةا وكةذلا 

سةيوم الفوسةفور والبوتامن ك  من النيتروجين و )ملجم/أصي ( ٪( و المحصول البيولوجي. تم تحديد محتويات البذور والقا

  الكبريت.و والمغنيسيوم

بعد حصاد النباتات تم أخذ عينة تربة من ك  أصي  وتم إعدادها لإجراء بعا التحالي  الكيميا ية  الاصةا   الكيميا يةة 

  الكبريت(.الفوسفور والبوتاسيوم والمغنيسيوم وكذلا محتواها الميسر من عناصر النيتروجين وو

 ل عليها في النقاط التالية يمكن تلخيص النتائج التي تم الحصو

I-  خصائص التربة الكيميائية 

 pHدرجة حموضة التربة  .أ

أظهةرت النتةا أ أن درجةة حموضةةة التربةة الجيريةة كارةةت أكبةر تةأثرا برضةةافات الكبريةت مقاررةه بتلةةا الناتجةة مةن إضةةافة 

فةان جميةم  وضةه التربةة. ولةذلا ،بءك  عام، أدى استادام ك  من الكبريت والماونسيوم الى ارافاض درجةة حمالماونسيوم. و

للتربةة كارةت سةالبه مةم  pHللـ  RCMg والناتأ عن استادام المغنيسيوم  RCSقيم التغير النسبي الناتأ عن استادام الكبريت 

في التربة الغير معالجة بواسطة الكبريةت أو المغنسةيوم   8.65و7.85 للتربة بين   pHالمدروسة. وتراوحت قيم الـ المعاملات

 RCMgو   RCSبةة مةن الكبريةت والمغنيسةيوم بقةيمملجم/كجةم تر 60و  450فةي التربةة المعاملةة بةـ  7.85لكنتةرول( إلةى  ا

 على الترتيب.  1.009 -و 7.647 -تساوي 
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 (ECالتوصيل الكهربي لمستخلص التربة ) .ب

 RCMgو RCSجميةم قةيم التربة الجيرية رتيجة إضافة الكبريت والماونسيوم. لةذلا كارةت  ECهناك ارافاض طفير في 

 سالبه ومنافضة.

في التربة الغيةر معاملةه بكةلا مةن الكبريةت والمغنيسةيوم  الكنتةرول( الةى  3.62تراوحت قيمه توصي  الكهربي للتربة بين 

 -تتةراو  بةين RCMg و RCSملجم/كجةم مةن كةلا مةن الكبريةت والمغنيسةيوم بقةيم  60و 450فةي التربةة المعاملةة    3.28

 .على الترتيب 2.38 -الى  2.09

 محتوى المادة العضوية  .ج

محتةوى التربةة مةن المةادة  حيةادةدت الةى االاضافات المتزايدة من كلا من الكبريت والمغنيسةيوم سةواء منفةرده او مءةتركه 

 بةهالعضوية وبااصه عند الاضافات المءتركة وبالتالي فان قيم التغير النسبي لإضافة كلا من الكبريت والمغنيسيوم كارةت موج

 عند إضافة الكبريت مقارره عند إضافة معاملات المغنيسيوم أكبروكارت الزيادة في محتوى التربة من المادة العضوية 

 (CaCO3كربونات الكالسيوم ) .د

ع أدى إلةةى ارافةةاض محتةوى كربورةةات الكالسةةيوم  ٪( فةةي  إن حيةادة معةةدل إضةةافة الكبريةت والماونسةةيوم منفةةردعا أو مجتمعةا

 ٪( لمعاملات الكبريت والمغنيسةيوم كارةت سةالبة وتةزداد تةأثيرا مةم حيةادة رسةبة إضةافة الكبريةت RC لذلا قيم التربة الجيرية 

والماونسيوم أدت إضافة الكبريت إلى تقلي  محتوى التربة من كربورات الكالسيوم بمعدلات أعلى من إضافات الماونسيوم كمةا 

  RCMg. و RCSيظهر من قيم 

II- يسرة   لعناصر الغذائية الممحتوى التربة من ا  

 ( N)لنيتروجين الميسر  .أ

 26.2و 23.3محتةةوى التربةةة  ملجم/كجةةم( مةةن النيتةةروجين المتةةوفر لةةه مةةدى ضةةيق حيةة  تتةةراو  هةةذا المحتةةوى بةةين 

 الكبريت والماونسيوم المضاف منفردا أو مءتركا.  مم عدم إضافة الكبريت حاد محتوى بزيادةهذا المحتوى  واحدادملجم/كجم 

ملجم/كجةم  60 إلى 20يوم المضاف من ملجم/كجم مم حيادة الماونس 24.25إلى  23.5التربة الجيرية النيتروجين الميسر من 

ملجم/كجةم مةم حيةادة الكبريةت  24.15إلةى 23.45التربة وير المعاملة بالماونيسةيوم حاد محتةوى النيتةروجين الميسةر مةن  في

 ملجم/كجم 450إلى 150المضاف من 

 (P)الميسر  الفوسفور .ب

ملجم/كجةم وبةدون إضةافة الكبريةت  4.73و 3.33تحت ظروف التجربة تراو  محتوى التربة مةن الفوسةفور الميسةر بةين 

 ملجم/كجةم 120 إلةى 60ملجم/كجم رتيجة لزيادة الماونيسيوم المضاف من 3.92إلى  3.40حاد محتوى الفوسفور المتوفر من 

ونسةةيوم إلةةى حيةةادة الفوسةةفور ملجم/كجةةم بةةدون إضةةافة ما 450إلةةى  150مةةن  فةةي الوقةةت رفسةةه أدت حيةةادة الكبريةةت المضةةاف

 .ملجم/كجم 3.65 إلى 3.37المتوفر من 

 (K)البوتاسيوم الميسر  .ج

تحت ظروف التجربة تأثر محتوى التربةة مةن البوتاسةيوم الميسةر بالمعةاملات المدروسةة حية  تتةراو  هةذا المحتةوى بةين 

كان أكبةر المحسوبة أن محتوى التربة من البوتاسيوم الميسر  RCالنسبي  قيم التغيركما أوضحت  ملجم/كجم 231.3و 170.7

  .الكبريت مقاررة بمعاملات الماونسيومتأثرا بمعاملات 

 (Sالكبريت المتوفر ) .د

أظهرت النتا أ أن هناك تأثير منافا للماونسيوم المضاف علةى محتةوى التربةة الجيريةة مةن الكبريةت الميسةر، فةي حةين 

م ذا التأثير أكبر رتيجة لمعاملات الكبريةت مقاررةة بالتةأثير النةاتأ عةن معةاملات الماونسةيوم. أظهةرت النتةا أ أرةه مةم عةدكان ه
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ملجم/كجم رتيجة لزيةادة الماونسةيوم المضةاف  6.50إلى  6.23الكبريت فرن محتوى التربة من الكبريت المتا  حاد من إضافة 

ماونيسيوم حاد محتوي التربة من الكبريت الميسةر   ملجم/كجم 60لجيرية المعاملة بـ ملجم/كجم وكذلا التربة ا 60إلى  20من 

 ملجم/كجم. 450إلى  150الكبريت المضاف من  بزيادةمم  81.13إلى  3.30من 

 (Mg)الميسر الماغنسيوم الذائب و -هـ 

حية  وجةد  الجيريةة،والميسةر فةي التربةة هناك تأثير واضح لتطبيقات الكبريت والماونسيوم على محتوى الماونسيوم الةذا ب  -

أعلى تأثير في التربة المعالجة بالكبريت والماونسيوم معا خاصه عند معدلات الإضافة العالية تراو  محتوى التربة الجيرية 

سر ملجم/كجم وكان المدى لمحتوى الماونسيوم المي 24.5و 2.33من الماونسيوم الذا ب بالنسبة للمعاملات المدروسة بين   

التربة وير المعاملة والتربة المعالجة بمعةدلات إضةافة عاليةة مةن الكبريةت والماونسةيوم  في كجم ملجم/ 70.78و 9.11بين 

 على الترتيب. 

تضح الزيادة في محتةوى التربةة الجيريةة مةن الماونسةيوم الةذا ب والمتةا  رتيجةة لتطبيقةات الكبريةت والماونسةيوم مةن قةيم ا

 ها.اصة ب( الاRCالتغير النسبي  

III -  تأثير إضافة الكبريت والماغنسيوم على نمو النباتات 

 إنتاجية القش والبذور  .أ

هناك تأثير معنوي لإضافة الكبريةت والماونسةيوم علةى القةا والبةذور والمحصةول البيولةوجي للنبةات الفةول البلةدي تحةت 

 6.13و 3.35المحصةةول البيولةةوجي مةةن وتحةةت ظةةروف التجربةةة تراوحةةت إرتاجيةةة القةةا والبةةذور  ظةةروف التربةةة الجيريةةة

جم/أصةةي  للنباتةةات  16.35و 10.62و 5.73جرام/أصةةي  فةةي التربةةة الغيةةر معاملةةة بالكبريةةت والماونسةةيوم إلةةى  9.48و

 من الكبريت والماونسيوم على الترتيب.   1-ملجم/كجم 60و 450  المزروعة على التربة المسمدة 

لنباتات  القا والبذور والمحصول البيولوجي( في النباتةات المعاملةة عةن طريةق ا من كارت على أعلى إرتاجية  جم/أصي ( -

 التسميد المءترك من الكبريت والماونسيوم خاصه عند معدلات التطبيقات العالية.
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 المؤشر البيولوجي 

محتةوى النيتةروجين حادت قيم المؤشر البيولوجي من تأثير تطبيقات الكبريت والماونسيوم بءك  فردى ومءترك على  -   

 ( في بذور وقا رباتات الفول البلدي1-وعاءMgوامتصاصه  ٪

 105.8القةةا النباتةةات والبةةذور مةةن  بواسةةطةايضةةا مةةم تطبيةةق صةةفر مةةن الكبريةةت تةةم حيةةادة امتصةةال النيتةةروجين  -

 ملجم/أصي   60إلى  20ملجم/أصي  رتيجة لإضافة ملجم من  88.15و 271,53ملجم/أصي  إلى  150.75و

IV  تأثير إضافة الكبريت والماغنسيوم على محتوى النباتات من العناصر الغذائية الكبرى 

 محتوى النيتروجين  .أ

 ٪ ( وامتصاصةةه  محتةةوى النيتةةروجينمءةةترك إلةةى حيةةادة أدت إضةةافات كةة  مةةن الكبريةةت والماونسةةيوم بءةةك  فةةردى و

لامتصال البذور والقا إيجابية مم  RCMgو RCS ملجم/أصي ( في بذور وقا ربات الفول البلدي. لذلا كارت جميم قيم 

 اختلافات واسعه وفقا للمعدل مضاف من الكبريت والماونسيوم 

 مجةم 20٪ فةي النباتةات التةي تلقةت 1.63و 2.28مم عدم إضافة الكبريةت كةان محتةوى البةذور والقةا مةن النيتةروجين  -

 ماونيسيوم، على الترتيب.  ملجم/كجم 60دار ٪ في النباتات الماصبة بمق2.05و 3.15 إلىوحاد ماونيسيوم/كجم 

 105.8و 150.75أيضا مم عدم إضافة الكبريت حاد امتصال البذور والقا لنباتةات الفةول البلةدي مةن النيتةروجين مةن 

 ملجم/كجم.  60 إلى 20ملجم/أصي  رتيجة لزيادة الماونيسيوم المضاف من  88.15و 271.53ملجم/أصي  إلى 

 محتوى البروتين  .ب

النتةا أ المتحصة  عليهةا حيةادة معنويةة فةي محتةوى بةذور وقةا الفةول البلةدي مةن البةروتين  ٪( رتيجةة لإضةافات رت أظه

 الكبريت والماونسيوم 

كان أق  محتوى من البروتين في النباتةات الغيةر ماصةبه بالكبريةت والماونسةيوم بينمةا تةم العبةور علةى أعلةى محتةوى فةي 

 RCMgوRCS فةةان جميةةم  ،اونسةةيوم معةةا خاصةةه عنةةد معةةدلات تطبيقهةةا العاليةةة لةةذلاالنباتةةات الماصةةبة   الكبريةةت والم

 لتطبيقات الكبريت والماونسيوم كارت ايجابيه. 

 (pمحتوى الفوسفور ) .ج

 تركيز الفوسفور )٪(

٪ علةى الترتيةب. أيضةا 1.58و 0.78٪ وبةين    2.03و 1.25في ك  من بةذور وقةا الفةول تراوحةت رسةبه الفوسةفور بةين - 

 90.53و 23.13وبةةةين  215.59و 67.63بةةةين القةةةا لنباتةةةات الفةةةول   امتصةةةال الفوسةةةفور بواسةةةطة البةةةذور وتةةةراو

إيجابية مةم عةدم إضةافات الكبريةت، أسةدى  RCMgو RCSقيم التغير النسبي ك  ملجم/أصي ، على الترتيب.  لذلا كارت 

وسةفور فةي البةذور وقةا النباتةات مةن ات الفتركيةز حيةادةملجم/كجةم الةى  60إلةى  20حيادة معدل الماونسيوم المضةاف مةن 

ملجم/أصةي ، علةى  85.20و 122.1إلةى  36.08و 56.76٪ وحيادة امتصاصه مةن 1,20و 1.72٪ إلى 0.82و 1.29

 الترتيب.  

تركيةز الفوسةفور  حيةادةإلةى  1-ملجم/كجةم 450إلى  150أيضا مم تطبيق صفر ملجم، حادت في حيادة الكبريت المضافة من  -

 66.60 0.95٪ وكارةةت حيةةادات امتصةةال الفسةةفور مةةن 0.85و 1.48إلةةى  ٪0.80و 1.30ا النباتةةات مةةن ف بةةذور وقةة

 على التوالي  1-ملجم أصي  126.84و 29.60 94.25إلى  1-ملجم أصي  38.25و
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 (Kمحتوى البوتاسيوم ) .د

 1.78  تةةراو  تركيةةزه مةةن تةةأثر تركيةةز البوتاسةةيوم فةةي البةةذور والقةةا لنباتةةات الفةةول البلةةدي بالمعةةاملات التجريبيةةة حيةة

 117,47و 312.23إلةةةةةةى  38,53و 109.11٪ كمةةةةةا تراوحةةةةةت رسةةةةةةبه امتصاصةةةةةه مةةةةةن 2.05و 2.94٪ إلةةةةةى 1.15و

 ملجم/أصي ، على الترتيب. 

٪ كمةةا حاد 1.15و 1.48إلةةى  2.05و 2.94مةةم عةةدم إضةةافة المغنيسةةيوم، حاد تركيةةز البوتاسةةيوم فةةي البةةذور والقةةا مةةن  -

إلةى  150ملجم/أصةي  رتيجةة لزيةادة الكبريةت المضةاف مةن  117.47و 312.23إلةى  38.53و 109.11امتصاصه من 

 ملجم/كجم على الترتيب.   450

بواسةطة الفةول البلةدي رتيجةة لتطبيقةات الكبريةت والماونسةةيوم لامتصةال البوتاسةيوم  RCMgو RCSلةذلا فةرن جميةم قةيم  -

 كارت إيجابية.

 محتوى الماغنسيوم  .ه

ور باحتوا ها على رسةبة عاليةة مةن الماونسةيوم مقاررةة بتلةا الموجةودة فةي والماونسيوم تتميز البذمم رفس معاملة الكبريت 

 القا 

بينمةا تةراو  امتصاصةه  %0.82و 1.50إلةى  %0.33و 0.52تراو  تركيز الماونسيوم  ٪( في بذور وقةا النباتةات مةن  -

 ملجم/أصي ، على الترتيب. 61.50و 112.50إلى  16.17و 25.48من 

أدى إلى حيةادة تركيةز الماونسةيوم فةي بةذور  ملجم/كجم 60إلى  20حيادة الماونسيوم المضاف من دم إضافة الكبريت وم عم -

 39.6في حين تم حيادة امتصاصةه مةن  %0.36و 0.90إلى  0.35و 0.60وقا النباتات تحت ظروف التربة الجيرية من 

 ملجم/أصي ، على الترتيب. 15.48و 77.58إلى  12.60و

تركيةز  حيةادةملجم/كجةم رةتأ عنهةا  450إلةى  150ا بدون التسميد بالماونسيوم فةرن حيةادة رسةبة الكبريةت المضةافة مةن كذلو -

 113.20و 99.79امتصاصةه مةن  وحيةادة %0.42و 0.62إلةى  %0.60و 0.42الماونسيوم في بذور وقا النباتات مةن 

 ملجم/أصي ، على الترتيب.  279.60و 60.91إلى 

 (Sت )محتوى الكبري .و

معنويةة فةي محتةوى الكبريةت  حيةادة، أدت جميم المعاملات التجريبية للكبريت والماونسيوم إلى في ظ  ظروف هذه الدراسة -

 0.81ملجم/أصةةي ( فةةي بةةذور وقةةا رباتةةات الفةةول البلةةدي ولةةذلا تتةةراو  تركيةةز الكبريةةت فةةي البةةذور والقةةا مةةن  % و

 ، على الترتيب. 71.63و 172.04لى إ 16.75و 49.65ت من تراو  امتصال الكبريو %1.25و 1.62إلى  %0.50و

ملجم/أصي ( أعلى من محتةوى الكبريت  % وأيضا مم رفس معاملة التسميد بالكبريت والماونسيوم كان محتوى البذور من  -

 القا.
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